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ABSTRACT

A great deal has been written about reading, though most of it does 
not relate to the reading of a FL; and a great deal of research has 
been done, though its classroom applications are not always clear. 
The researcher cannot attempt complete coverage of such a vast 
topic, but he will discuss some of the current ideas about reading 
and see how they can be applied in the FL classroom.

This study concerns with improving teachers' mode in order to teach 
EFL reading efficiently and how our students read in an efficient 
and effective way. Therefore, it sheds the light on all aspects of EFL 
reading, the attitudes, training and experience of teachers and their 
effects on  the performance of secondary school students. The study 
also investigates the views of experts about the means of teaching 
efficient EFL reading in the Sudanese secondary schools. 

The subjects of this study consist of 15 secondary school teachers 
and 300 of their students in their 3rd class, studying at 15 different 
geographical schools in the state of Khartoum. In order to unite the 
economical and social status of the main sample (the students), there 
are five schools from each of the three provinces in the state of 
Khartoum. Randomly twenty students are tested from each school. 
The sample includes both male and female students.  

The first chapter in this study is an introductory chapter where the 
theoretical framework of the study is presented.

Chapters 2 and 3 are reviews of the related literature. Previous 
studies that had been done about teaching efficient EFL reading and 
some methods and suggestions for improved EFL reading are 
presented and discussed. 

Chapter 4 makes a pilot run for the test, the questionnaire and the 
interview where the validity and reliability of the test and the 
questionnaire are tested and calculated. 

Chapter 5 consists of a report of an empirical study. Different 
statistical methods and tests such as a mean scores, standard 
deviations, correlation coefficients, t-tests, p-test, f-test and chi-test 
are used in the analysis of the data of the test and the questionnaire 
which are the instruments used for data collection. 
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Chapter 6, which is the concluding chapter, consists of a summary, 
conclusion, implications, recommendations and directions for 
further research.
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الرحيم الرحمن الله بسم

اللخـــــــــــــص

كلغة           النجليية اللغة في القراءة السابقة والبحوث الدراسات من الكثي  تناولت
جميع           في لتدريسها الفعالة الطرق تحديد في كثيا اختلفت ولكنها  أجنبية،

         . في    اليسي بالجهد ولو يقوم أن الباحث رأى لهذا الثانوية الرحلة خاصة  الراحل
. الجال    هذا في الساهمة

في           القراءة بتدريس للقيام العلمي وأداء أسلوب بتحسي الدراسة هذه  تختص
. بذلك           القيام من الطلب وتمكي فعالة بصورة أجنبية كلغة النجليية  اللغة

من             النجليية اللغة في القراءة على الضوء سلطت قد الرسالة أن نجد  لهذا
 .       ,   , كما  الطلب أداء على العلمي وتدريب وخبة أساليب أثر مناحيها  جميع

بخصوص           أجنبية كلغة النجليية اللغة في الخباء بآراء أيضا الدراسة  اهتمت
. الفعالة     القراءة وتعلم تدريس طرق

في            اليسي بالقدر ولو الساهمة إلى سالفا ذكرنا وكما الدراسة هذه  تهدف
. الثانوية           مدارسنا في أجنبية كلغة النجليية اللغة في للقراءة الفعال  التدريس

من      الدراسة عينات تتكون الجغرافية      15حيث الدارس في النجليية للغة  معلم
و    الحكومية يمثلون    300الثانوية وطالبة من    15طالبا جغرافية ثانوية  مدرسة

    . القتصادية     الحالة تتوحد لكي الخرطوم لولية الكونة الثلث  العتمديات
   . تم          كما معتمدية كل من مختلفة مدارس خمس أخذ تم للطلب  والجتماعية

و      مدرسة كل من أستاذ بصورة       20اختيار الثالث الصف من طالبة أو  طالبا
عشوائية. 

     . يوضح      تمهيدي فصل الول فالفصل فصول ستة على الدراسة هذه  تحتوي
        . أحاطت   الت السابقة للدراسات فيتعرض الثاني الفصل أما للدراسة العام  الطار
         . لجل    القتاحات ببعض الثالث الفصل يهتم كما جوانبه جميع من  بالوضوع
        . الثبات  لقياس تجريبيتي دراستي على الرابع الفصل ويحتوي القراءة  تحسي

العد)     Validity & Reliabilityوالصدق ( والستبيان للطلب العد  للختبار
من.           الستقاة البيانات تحليل على يحتوي الخامس الفصل فأن لذلك  للمدرسي
       . فيشمل    الدراسة هذه من الخي الفصل أما النتائج ومناقشة والستبيان  الختبار

الدراسة          به توص ما الدراسة، نتائج تطبيق مجالت الخاتمة،  اللخص،
 . الستقبلية    الدراسات لجراء وتوجيهات
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